
VIII kadencja
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Zapis stenograficzny jest tekstem nieautoryzowanym.

Porządek obrad: 

1. Rozpatrzenie ustawy o zmianie ustawy o poręczeniach i gwarancjach udziela-
nych przez Skarb Państwa oraz niektóre osoby prawne (druk senacki nr 517, dru-
ki sejmowe nr 1884 i 1935).



(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący Kazimierz 
Kleina)

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
Otwieram posiedzenie Komisji Budżetu i Finansów 

Publicznych.
Witam wszystkich bardzo serdecznie. Witam pana mi-

nistra. Witam senatorów. Witam gości, w tym pracowników 
Ministerstwa Finansów.

Przedmiotem naszego posiedzenia jest rozpatrzenie 
ustawy o zmianie ustawy o poręczeniach i gwarancjach 
udzielanych przez Skarb Państwa oraz niektóre osoby praw-
ne; druk senacki nr 517.

Panie Ministrze, bardzo proszę o przedstawienie ustawy.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Finansów 
Wojciech Kowalczyk:

Dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący.
Wysoka Komisjo, zgodnie z art. 30 ustawy o poręcze-

niach i gwarancjach udzielanych przez Skarb Państwa oraz 
niektóre osoby prawne z 1997 r. minister finansów otworzył 
w Banku Gospodarstwa Krajowego rachunek rezerw porę-
czeniowych i gwarancji Skarbu Państwa, zwany dalej ra-
chunkiem rezerw. Jest to rachunek, co chciałby podkreślić, 
pozabudżetowy. Na tym rachunku gromadzone są środki, 
które pochodzą ze sprzedaży akcji, udziałów, z przychodów 
z prywatyzacji, opłat prowizyjnych od udzielonych porę-
czeń i gwarancji. Środki gromadzone na rachunku rezerw 
są przeznaczane na wykonywanie zobowiązań z tytułu po-
ręczeń lub gwarancji udzielonych przez Skarb Państwa oraz 
na pokrycie kosztów, jeżeli chodzi o dochodzenie wierzy-
telności Skarbu Państwa, które powstają z tytułu wykonania 
umowy poręczeń lub gwarancji. Środki znajdujące się na 
tym rachunku nie są wykorzystywane na bieżąco na cele 
określone w ustawie. Aktualny stan, na dzień 18 listopada: 
na rachunku BGK – podkreślam: rachunku pozabudże-
towym – jest 928 milionów zł. To, co my proponujemy, 
to jest wprowadzenie rozwiązania dającego Ministerstwu 
Finansów prawo do okresowego wykorzystywania środków 
zgromadzonych na rachunku rezerw w procesie finansowa-
nia potrzeb pożyczkowych budżetu państwa. Chodzi także 
o zwiększenie elastyczności, jeżeli chodzi o zarządzanie 
długiem Skarbu Państwa.

Chciałbym podkreślić, że wykorzystanie tych środków 
przez ministra finansów na cele związane z zarządzaniem 
długiem Skarbu Państwa nie będzie powodować żadnych 
zakłóceń w wykonywaniu zobowiązań z tytułu poręczeń lub 
gwarancji udzielonych przez Skarb Państwa oraz dochodze-
niu wierzytelności Skarbu Państwa, które powstają z tytułu 
wykonania umowy o poręczeniach lub gwarancjach. Kwoty 
te okresowo wykorzystywane byłyby na cele związane z za-
rządzaniem długiem i zwracane na rachunek rezerw w wy-
sokości i w terminach umożliwiających należytą realizację 
zobowiązań finansowych związanych z tym rachunkiem. 
Główny cel ekonomiczny projektowanej zmiany w ustawie 
o poręczeniach i gwarancjach to przede wszystkim obniże-
nie potrzeb pożyczkowych, czyli finansowania długu przez 
emisję obligacji skarbowych, a co za tym idzie obniżenie 
kosztów obsługi długu. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
Dziękuję bardzo.
Bardzo proszę o opinię Biuro Legislacyjne.

Główny Legislator w Biurze Legislacyjnym 
w Kancelarii Senatu Jakub Zabielski:
Dziękuję, Panie Przewodniczący.
Wysoka Komisjo! Szanowni Państwo!
Nie zgłaszamy zastrzeżeń. Dziękuję.

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
Dziękuję bardzo.
Pan senator Bierecki.

Senator Grzegorz Bierecki:
Ja mam pytanie do pana ministra: czy w zasobie tego 

funduszu znajdują się także inne środki, inne aktywa niż 
gotówka, o której pan minister wspomniał, czyli te 928 mi-
lionów zł? Rozumiem, że w tym funduszu znajdują się 
także inne aktywa.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Finansów 
Wojciech Kowalczyk:
Tylko gotówka.
(Senator Grzegorz Bierecki: Tylko gotówka?)
Tak, tylko gotówka.

(Początek posiedzenia o godzinie 19 minut 41)
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Właśnie dlatego rząd proponuje tę zmianę – to nie jest 
fundusz; to jest rachunek, de facto rachunek bankowy, 
pozabudżetowy – aby móc te środki wykorzystywać do 
obniżenia kosztów obsługi długu.

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
Dziękuję bardzo.
Czy są jeszcze inne uwagi? Nie ma.
(Podsekretarz Stanu w Ministerstwie Finansów Wojciech 

Kowalczyk: Jeśli można, Panie Przewodniczący…)
Proszę bardzo.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Finansów 
Wojciech Kowalczyk:
Jeżeli chodzi o zarządzanie… o skonsolidowanie zarzą-

dzania płynnością sektora finansów, to kwota, którą skonso-
lidowaliśmy przez ostatnie parę lat, to jest 28 miliardów zł. 
Tam wchodzą również fundusze celowe typu na przykład 
NFZ… To jest operacja, która pozwala na bardziej efek-
tywne zarządzanie środkami sektora finansów publicznych 
i obniżenie kosztów zarządzania długiem.

Przewodniczący Kazimierz Kleina:

Dziękuję bardzo.
Skoro nie ma więcej pytań, składam wniosek o przyję-

cie tej ustawy bez poprawek.
Czy są inne wnioski? Nie ma.
Kto jest za przyjęciem ustawy bez poprawek? (5)
Kto jest przeciw? (0)
Kto się wstrzymał? (4)
Ustawa otrzymała rekomendację, poparcie Komisji 

Budżetu i Finansów Publicznych.
Na senatora sprawozdawcę proponuję senatora Kopcia. 

Tak? Dobrze. Jest zgoda ze strony senatorów. Dziękuję 
bardzo.

Zamykam… Przypominam, że jutro o godzinie 8.00 
będziemy rozpatrywali ustawę o zmianie ustawy o infor-
matyzacji i działalności podmiotów realizujących zadania 
publiczne oraz niektórych innych ustaw. Posiedzenie to 
odbędzie się w sali nr 217. Bardzo proszę państwa sena-
torów…

(Głos z sali: Wspólne z Komisją Samorządu 
Terytorialnego i Administracji Państwowej…)

Tak, wspólnie z Komisją Samorządu Terytorialnego 
i Administracji Państwowej.

Pan minister jeszcze, bardzo proszę.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Finansów 
Wojciech Kowalczyk:

Chciałbym zwrócić się do Wysokiej Komisji z gorącą 
prośbą… Czy byłaby możliwość rozszerzenia porządku 
obrad posiedzenie plenarnego Senatu o ten punkt?

Senator Grzegorz Bierecki:
W czasie debaty sejmowej poruszana była ta kwestia 

i stwierdzono, że w funduszu tym są także akcje i udziały 
spółek Skarbu Państwa: 930 tysięcy akcji spółki Jastrzębska 
Spółka Węglowa, 88 tysięcy akcji spółki Zakłady Azotowe 
„Puławy” SA… Prosiłbym o potwierdzenie, że ta informa-
cja jest nieprawdziwa.

(Przewodniczący Kazimierz Kleina: Czy ta informacja 
była przekazywana przez ministra na posiedzeniu w Sejmie, 
czy…)

To jest informacja z wystąpienia posła Zbrzyznego. 
Nie została ona…

(Przewodniczący Kazimierz Kleina: Z SLD. Tak?)
…w żaden sposób podważona, nie była ona demento-

wana. I stąd pytanie, czy tam jest tylko gotówka, czy także 
jakieś akcje itp.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Finansów 
Wojciech Kowalczyk:
Potwierdzam, Panie Senatorze, że tam są tylko środki 

pieniężne, czyli gotówka. Nie wiem, co miał na myśli pan 
poseł Zbrzyzny… Przy ewentualnej sprzedaży czy przy 
prywatyzacji bodajże 0,5% z wpływów prywatyzacyjnych 
lokuje się w gotówce na tym rachunku. Tam nie ma żad-
nych akcji.

(Głos z sali: Nie ma?)
Nie ma akcji.

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
Dziękuję bardzo.
Na naszym dzisiejszym posiedzeniu jest także przedsta-

wiciel Banku Gospodarstw Krajowego, pan Maciej Dębski. 
Gdyby były jakieś pytania szczegółowe do przedstawiciela 
Banku Gospodarstwa Krajowego w związku z tą ustawą, 
to oczywiście jest on do dyspozycji.

Czy są jeszcze jakieś pytania, uwagi?
(Senator Grzegorz Bierecki: Mam jeszcze jedno py-

tanie.)
Proszę bardzo, oczywiście.

Senator Grzegorz Bierecki:
Jeszcze jedno pytanie, pytanie fundamentalne: czy taki 

sposób wykorzystania środków z tego funduszu jest zgodny 
z celem tego funduszu? Cel jest zdefiniowany – chodzi 
o poręczenia i gwarancje Skarbu Państwa. A my mówimy 
tutaj o wykorzystaniu tych środków w celu zmniejszenia 
zadłużenia. Ja oczywiście nie neguję tego szczytnego celu, 
broń Panie Boże. Mam tylko pytanie, czy nie należałoby 
niejako przy okazji inaczej zdefiniować ten cel.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Finansów 
Wojciech Kowalczyk:
Panie Przewodniczący! Wysoka Komisjo! Panie 

Senatorze!
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(Przewodniczący Kazimierz Kleina: Czyli przez ty-
dzień…)

…a tym, co my będziemy płacić, to jest 30 tysięcy zł 
dziennie. To jest prawie miliard złotych…

(Głos z sali: Uważam, że nad tą sprawą trzeba się po-
chylić.)

Przewodniczący Kazimierz Kleina:

To jest poważna sprawa.
(Głos z sali: Poważna, oczywiście. To jest dużo…)
Czasami… Może to nie jest aż tak… Pan dyrektor tak 

na szybko policzył. No dobrze, 30 tysięcy zł.
(Wypowiedzi w tle nagrania)
Proszę państwa, dzisiaj będziemy mieli jeszcze jedno 

spotkanie – w sprawie ustawy o dochodach jednostek sa-
morządu terytorialnego.

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Chyba że nie będzie… Prawdopodobnie, zgodnie z za-

powiedziami, będzie poprawka. Ja sam przygotowałem 
poprawkę, ale ona budzi jakieś wątpliwości, więc… Jest 
prawdopodobne, że to spotkanie… To jest normalne po-
siedzenie, dotyczące ustawy o dochodach jednostek sa-
morządowych.

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Nie, zaczniemy od głosowań, a później będzie ta usta-

wa. Zobaczymy jak sprawa się potoczy.
Czy występujemy o rozszerzenie porządku obrad po-

siedzenia plenarnego…
(Wypowiedzi w tle nagrania)
Dobrze.
Ta informacja dla nas jako członków Komisji Budżetu 

i Finansów Publicznych powinna być bardzo ważna. 
Zawsze powinniśmy o tym pamiętać –większość naszych 
decyzji ma swoje konsekwencje finansowe, codzienne. 
Prawda? Czasami większe, czasami mniejsze, ale zawsze 
bardzo duże.

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Już nas wzywają na…
Zamykam posiedzenie Komisji Budżetu i Finansów 

Publicznych, dziękując wszystkim państwu, że przyszliście. 
Ściągnąłem was z różnych…

Dzisiaj spotkamy się jeszcze raz. Jutro mamy posie-
dzenie o godzinie 8.00, a potem w przerwie w obradach, 
o godzinie…

(Głos z sali: Jedenasta z minutami…)
(Głos z sali: O godzinie 11.40.)
O godzinie 11.40. Bardzo dziękuję.

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
Wydaje się to mało prawdopodobne.
(Głos z sali: Czemu?)
(Wypowiedź poza mikrofonem)
(Podsekretarz Stanu w Ministerstwie Finansów Wojciech 

Kowalczyk: Mamy wsparcie pana legislatora.)
(Wypowiedzi w tle nagrania)
No tak, nie jest kontrowersyjna. Ale czy jest jakiś szcze-

gólny powód, żeby to było rozpatrywane już jutro?

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Finansów 
Wojciech Kowalczyk:
Nie ma żadnego nadzwyczajnego powodu, ale im szyb-

ciej ta ustawa wejdzie w życie, tym szybciej obniżymy 
koszty obsługi długu.

(Wypowiedzi w tle nagrania)

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
Ja zgłoszę tę sprawę… Tylko że wówczas byłby chyba 

potrzebny wniosek komisji…
(Wypowiedzi w tle nagrania)
Jest tyle różnych spraw… W przyszłym tygodniu… 

Tak, nie jest to kontrowersyjne, a są sytuacje… Argument, 
że się zmniejszy zadłużenie, jest oczywiście… A o jakie 
koszty chodzi za każdy dzień?

(Głos z sali: Panie Ministrze, i ze sprawy niekontrower-
syjnej zrobi się sprawa kontrowersyjna.)

(Wypowiedzi w tle nagrania)
Ale informacja o tym, o ile zadłużenie by się zmniejszyło, 

gdybyśmy nie czekali przez tydzień, tylko już teraz to przyję-
li, byłaby interesująca. Nie mówię, żeby mówić o tym od razu 
na posiedzeniu plenarnym, ale to jest taka ciekawostka…

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Już?
(Głos z sali: Już, tak.)
To rzeczywiście…
(Wypowiedzi w tle nagrania)
Czy kogoś interesuje ta informacja? 33 tysiące dzien-

nie…

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Finansów 
Wojciech Kowalczyk:
Różnica w oprocentowaniu między tym, co jest opro-

centowane w BGK…
 
 

(Koniec posiedzenia o godzinie 19 minut 54)
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